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הגדרת חזון עקרונות    :הפעם ניתן למצוא דיווח מורחב על עבודת הצוות לדיון ערכי  בדפי המידע

בשעה   28.8יים דיון ביום א  והזמנה לדיון פתוח לכלל חברי הקיבוץ בו יוצגו תוצרי העבודה ויתק

20:00  . 

בנוסף, רינה סוקרת את ההתקדמות בנושא הקמת שכונת הבנים הן בצד התכנוני והן בצד 

החברתי וגם כאן מתוכן מפגש  עם הגר קניאל העוסקת בתהליכי קליטה בקיבוצים רבים. מפגש  

 ומיועד לכל החברים.  19:00בשעה  6.9זה יתקיים בתאריך 

על החלטות המנהל השונות עפ"י ניתן לשייך  כפי אבי כתב בדפי המידע הקודמים החלטת הבג"צ 

ם שיוך הדירות. עם זאת, ברור כי  שואפשרה שיקול דעת נוסף לגביי הנתיב בו יי דירות בקיבוצים 

מדובר בתקופת זמן ארוכה שלא ניתן כיום לנבא את אורכה. לאור זאת, אנו בוחנים בשלב זה את  

 .  כבר כעת ההיתכנות לקליטה גם בבתי היורשים

תקנוני שיוך ההון עברו ברוב גדול וכעת ניתן יהיה להתחיל ביישום ההחלטות. תודה לבועז    

 ולצוות על הובלת התהליך בישורת האחרונה שלו. 

במהלך השנה אשרה המזכירות מספר השקעות בתחום הקהילה וחלקן בוצעו בתקופת הזמן  

 האחרונה. 

הארכיון נצבע, השירותים הסמוכים לו הושמשו והבאנו אותו למצב תחזוקתי טוב יותר מבעבר.  

במהלך השיפוץ הוחלט לבדוק האם נכונה הידיעה הרווחת בקרב החברים כי מצוי במקום סליק.  

חיים מילר הוזמן אחר כבוד לפקד על המבצע ואכן נמצא במקום סליק גדול אך ריק!!. מי שעוד  

 לא ראה את התמונות של שלמלה מוזמן לחדר האוכל לצפות בהם.  

 

קט נוסף שהתבצע בתקופה זו הוא איחוד שתי אשקוביות לצורך יצירת דירה לזוג או זוג עם  פרוי

ילד. היות וישנן אשקוביות במצב תחזוקתי גרוע מחד ומחסור בדירות קהילה לבנים הרבים  

המעוניינים להתגורר בקיבוץ הוחלט לאחד שני אשקוביות ובכך לייצר פתרון הולם לצרכים. 

 וייתכן כי יהיה לכך המשך בשנים הבאות.  השנה יאוחדו שני צמדי אשקוביות 

 

בנוסף הוחלט להתחיל בשדרוג הדרגתי של בתי הצעירים והשנה הותקנו מזגנים בכעשרה מהם  

 מתוך מגמה לשדרג בכל שנה עוד מספר חדרים לרווחת הצעירים.  

 

בימים הקרובים יחלו עבודות הסדרה בגבעת הילדים. אנו נדרשים לעבודות אלה ע"י המועצה על  

מנת להביא את המתקנים לסטנדרט מקובל. משמעות הדבר כי לא נוכל להשאיר את כל המתקנים  

מעט מתקנים .   יוהקיימים כיום ועד התקנת מתקנים חדשים על ידי האגודה או המועצה יה 

תהליך זה של שינוי גני השעשועים בשל דרישות חיצוניות מתרחש בכל קיבוצי הסביבה עקב  

2011אוגוסט ,  התשע"אאב  27  
 



סטנדרט  על מנת להביא את המתקנים ל שמחייב אותה  לפעול  וגופים מעליה דרישת המועצה 

   . חיצוני

בדיון הרחב שנערך לגביי החניה דובר על השינויים הפיזיים הנדרשים בגין השינויים באורחות  

 . חיצונייםמהדרישה לעמוד  בסטנדרטים החיים. שינוי זה אינו ישיר אך ללא ספק חלק מהצורך 

שיבנה הגדרה ברורה לטיפול בנוי הציבורי בקיבוץ. צוות זה   הקמת צוות   המזכירות החליטה על

הוקם על מנת להבהיר באופן ברור מהן הדרישות והציפיות מהגוף שיבצע את עבודות הנוי  

להגיש   פיצון  וחמוטל ויידרשרכז ועדת תכנון, ארנון, סוזי,  -את מרדכי מונה בקיבוץ.  הצוות 

         מפרט דרישות ברור עד סוף נובמבר.   

  

המזכירות דנה לאחרונה באפשרות לתת לחברים דירות לצורך אירוח קרובים וחברים וכן לצורך  

הוחלט כי היות וישנו מיעוט דירות קהילה ריקות בכל זמן נתון לא  מעבר בעת שיפוץ ביתם. 

ישוריינו דירות לצורך אירוח או מגורים לחבר משפץ. אולם אילו תהיה בזמן נתון דירה ריקה  

תמורת תשלום למעט מיסים שמשלם או המארח  הקיבוץ ישמח להעמידה  עבור החבר המשפץ 

 אותם כבר עבור דירתו המשויכת.  

 

ברצוני לעדכן מעט לגביי תהליך הגישור. לאחר שנייר העמדה בקיבוץ אושר על ידי שיחת הקיבוץ  

החלו צוותי הגישור של האגודה ושל הקיבוץ לפעול לצורך התקשרות עם מגשר. בשלב זה נערכה  

פנייה משותפת למגשר בשם גלעד לוי שלווה קיבוצים רבים בתהליכי גישור שונים ובתחילת  

 מצוותי הגישור מכל צד. נציגים    שתתפורך איתו פגישה ראשונה בה יעי ספטמבר ת

 

בתחילת אוגוסט עברה להתגורר בקיבוץ דנית העובדת כאחות בקיבוץ. דנית עברה  יחד עם  

 בעלה וילדיה. אנו מאחלים להם השתלבות מוצלחת בקהילה הקיבוצית.   –משפחתה 

 

כמנהלת מש"א. אני רוצה להודות  הקדנציה של בלהה יימת תמסלאחר ארבע שנים,  חודש הבסוף 

לבלהה ולברך אותה על שנים אלה בהן לוותה חברים בצמתים תעסוקתיים שונים של מעבר בין  

דרת מערכת  סעבודות, יציאה לפנסיה, סייעה באיתור עובדים חדשים למגוון הענפים בקיבוץ וה

בלהה היתה שותפה אמיתית ומשמעותית לפורומים ניהוליים שונים  והיתה נכונה  יחסי העבודה. 

 לסייע בכל הנדרש. אנו מודים לה ומאחלים רק טוב והצלחה בהמשך. 

מש"א  והועלו דעות שונות על אופי התפקיד  תפקיד הגדרת והיקף וגני עוסק ב ר אצוות מבנה ה

   .  לבלהה את הבסיס לאיתור המחליףוהיקפו הגדרת התפקיד כפי שנוסחה על ידי הצוות תהווה 

בימים אלה ייתלה מכרז פנימי על לוח המודעות ובמקביל יפורסם מכרז חיצוני. עד אשר יימצא  

 מחליף לבלהה יינתנו תשובות לבעיות דחופות בלבד על ידי אבי או חמוטל.   

 

         

 מנהלת הקהילה  –חמוטל        



 משולחנו של מרכז המשק

 

לא מעט, עוברים בימים אלו על מדינת ישראל ואנו נפגעים מהקורה סביבנו,   – מאורעות וטלטלות

 הפעם זה בא לידי ביטוי מבחינתנו בענף רפת החלב. 

לאחר  שבלחץ הציבור הורדו מחירי הקוטג', החליטה הממשלה להקים את "ועדת קדמי"  

שתפקידה היה לבחון את ענף החלב ולצמצם היכן שיש יותר מידי "שמנת" )תרתי משמע(, כמובן  

היצרנים, שהם החוליה החלשה בשרשרת היצור   –שעל מי הכי קל להיטפל? על ציבור הרפתנים 

 והשיווק של הענף.

אג' ולאפשר יבוא של מוצרי חלב במחירים   6  -הוחלט להוריד את מחיר המטרה של החלב ב

נמוכים, שיהוו תחרות למוצרי החלב הישראלים, התוצאה תהיה שרפתות רבות יאלצו לסגור כי  

 לא יוכלו לעמוד  בקצב ובתחרות, ורפתות אחרות ישחקו ברווחיות שלהן.  

האבסורד הוא, שלא מזמן, לאחר עמל של ועדות ומומחים שישבו והקדישו זמן רב, יצא חוק  

חודשיים,   -ע"י הממשלה ולא  ברור לנו כיצד מה שהיה נכון  וראוי עד לפני חודששאושר החלב 

. המוזר ביותר הוא ששר החקלאות לשעבר שלום שמחון דאג וקידם את חוק   0180  -הופך מגמה ב

החלב, ובהיותו היום שר התמ"ת "שכח" לגמרי מה עשה עד לא מזמן, והוא בין יוזמי "ועדת  

קדמי" ובשינוי לרעת הרפתנים. זה מראה על חוסר עקביות וחוסר רצינות מצד שר מכובד שנוקט  

 בצעדים שנועדו לקדם את המשך כהונתו על חשבון ציבור חרוץ שרוצה להתפרנס בכבוד.

 למזלנו, לאחר מאמצים רבים, הוחלט לעכב את החלטות ועדת קדמי.  

הוגש בג"צ מטעם הרפתנים, וקרוב לודאי שתתנהל מערכה אל מול משרד האוצר והתמ"ת  

להבטחת קיום חוק החלב, הנותן אפשרות להתפרנס בכבוד מענף הרפת, זה לא יהיה פשוט וייתכן  

והענף המפואר הזה יצטרך לשלם מחיר כלשהו עבור המדיניות הפופוליסטית של ממשלתנו  

 הנכבדה, כולי תקווה שההיגיון יתגבר על שאר המכשלות ורפת החלב לא תיפגע. 

 

 בהנהלה משקית התקיים הדיון החצי שנתי על הענפים. 

מסתיימת הלהקה, בסה"כ הלהקה הניבה תוצאות נאות והצלחנו לעמוד   בגת -בלול רביה  

 ביעדים שהוצבו, למרות קשיים לא מעטים בדרך. 

הלהקה באמצע דרכה, היו מספר בעיות של תחלואה, אך ידענו לטפל בזמן. במידה  – בכפר מנחם

 ולא יהיה שינוי, צפויה תוצאה טובה, אם כי יש לזכור שאנו רק במחצית הדרך!. 

אנו עומדים כל הזמן בפני דרישות מחמירות מצד גהורמים הסטאטוטוריים, כרגע יש דרישות  

חדשות מטעם משרד העבודה על אופן החיטוי לביצים, כמובן שלכל דרישה יש עלות כספית, ולרוב  

על חשבוננו, אך אין לנו ברירה אלא לבדוק ולבצע את הנדרש, ניתן לומר שיש בזה גם יתרונות,  

 בעיקר בהגנה על סביבת העבודה ועל העובדים בענף. 

 

התוצאה בחציון בינונית, עיקר הבעיה עלייה במחירי המזון ביחס לאשתקד, הדגש הוא   -ברפת

  –ביצור מכסת החלב, תוך כדי ניסיון מתמיד להוריד את עלויות המזון שהן ההוצאה הכי גדולה 

 מסך כל ההוצאות. 48%

 

התוצאה בחציון דומה לתוצאה מאשתקד, אנחנו בתקופה לא קלה במחצבה, לא די בכך   -במחצבה

שהפעילות ירדה, באים מנהל מקרקעי ישראל ויורדים לחיינו , לאחרונה דורשים מאיתנו לסגור  



את המחצבה כי אין לנו אישורי כרייה, כל זאת לאחר שאנו מנסים לעשות ולבצע כל דרישה  

 ובקשה שלהם, ופועלים לפי הנחיותיהם. 

בקשנו פגישה איתם בכדי לנסות להבין מה הם רוצים מאיתנו, ובכדי לקבל מהם אישור כרייה  

 מסודר להמשך העבודה. 

 במקביל ממשיכים לעבוד על נושא קבלת האישורים להפעלת מטמנה בבור הצפוני. 

 

 יציב ומביא רווח בזכות ההשכרות והפעילות שסביב הקרקעות. – ענף קרקעות

 

 הנמצאת ברפת החלה לפעול, לאחר קבלת אישורים שעיכבו את הפעלתה.   המערכת הסולארית

לאחר קצת יותר מחודש הפעלה ניתן לומר שהיא עומדת בציפיות ומייצרת חשמל כפי שהתחייבה.  

עבור יצור החשמל נקבל תשלום כספי מחברת חשמל, גם הגנרטור עובד בתפוקה גבוהה, השילוב  

 של שניהם מייצר הכנסה נאה.

 

העברנו את גביית הארנונה של בתי החברים לגבייה ישירה מול המועצה. התשלום הוא   –ארנונה 

דו חודשי. במהלך הפעולה עברנו על כל בית ונמצאו טעויות שונות, חלק לטובת החברים וחלק  

 לרעתם. אנו דואגים לזכות ולחייב בהתאמה את כל מי שנמצאו אצלו טעויות.

ישנם עדיין מספר מועט של חברים שלא שילם, אי תשלום גורר אחריו קנסות בהמשך, מומלץ  

 לחברים להסדיר את התשלומים.

 

 רשם: אבי בן צבי 

 

 

 

 שליחת דפים באמצעות דואר אלקטרוני במקום בתאי הדואר. 

כחלק ממגמה לצמצם בשימוש בנייר )יערות הגשם!(, יש כוונה להעביר מידע פנימי של הקיבוץ  

באמצעות הדואר האלקטרוני, כמו למשל דפי הסבר לקראת הצבעות בקלפי, הודעות שונות של  

 הקיבוץ, ועוד...

השרות מתאים לחברים, אשר פותחים באופן קבוע דואר אלקטרוני על בסיס יומיומי, או יתחילו  

 להתנהל בצורה זאת מעכשיו )זה יעיל ומומלץ לכל אחד(. 

ידוע לנו, שיש כאלה שאינם מצויים בטכנולוגית האינטרנט והמיילים ולהם נמשיך לחלק דפים  

 בתאי הדואר. 

בקרוב יחולק לכל תאי הדואר דף בו ימלא כל אחד את כתובת המייל אליה ירצה לקבל את  

 ההודעות או לחילופין יבקש לקבל לתא הדואר. 

. בואו נתרום יחד לאיכות הסביבה וגם לכיסו של הקיבוץ  

 חמוטל 

  "אדריכלות ארנון"

   79875כפר מנחם, 



2011-7-25  

 

 

 הרכבת כבר עזבה את התחנה  – מחשבות על הפרצלציה בקיבוץ 

תכנית קווי בנין  2127/מק/6  תוכניות מפורטות -סימוכין   

ה תכנית הפרצלצי 2056/מק/6                                        

29.3.1979תב"ע מיום  135/03/6                                        

 

      1.כללי: 

שנים   4לאחרונה מסתיים תהליך ארוך של תכנון תשתיות חדשות לקיבוץ, תהליך שנמשך קרוב  ל 

 ורוכז ע"י משרד תכנון חיצוני שנבחר לשם כך. 

  יבעקבות זאת ובעקבות תהליך הפרטת הדירות , רציתי לשתף את ציבור החברים במחשבותי 

תכנית אב, תכנית פרצלציה ותכנית תשתיות,   –תכנון  ולהסביר במעט את המורכבות שבתהליכי

 אותם אנו עוברים. 

 

 

 ...קצת היסטוריה

שנים עמד על הפרק ב"חשיבה הקיבוצית" שלנו וגם בכלל, איך מונעים מצב שבו קיבוץ   10לפני כ 

אותו וימכרו את נכסיו ושמא אנו הקיבוצניקים נישאר   יקלע לקשיים כספיים כאלה , אשר יפרקו

 חסרי כל. 

לטלטל אותנו )אם רק יחליט   התחושה הזו ,שאיזה גורם כלכלי פיננסי חזק, יכול ביום עתידי כזה

מחשבה זאת הייתה ה"טריגר", הזרז, לדרך  –עתידנו  לעשות כן( ושאנחנו נאבד שליטה על 

במטרה לעצור את התהליך המפלצתי והמאיים הזה. חשיבתנו אז,  

ראשון והמסקנה   אנשים חכמים, הציעו אז כל מיני הצעות, איך לעמוד בפרץ ובתוך זה צעד

לתמיד את הבית של החבר אליו ולא   , באופן שישדךלנכס את הבתים לחברים -האופרטיבית היה 

 יאפשר לגזול את המגורים של

 חבר בקיבוץ, שיופקע ע"י איזה בנק , בשל קריסה כלכלית.

 

תכנונית למהלך.   ךכדי לאפשר מהלך של שיוך בתים לחברים באופן קנייני, היה צורך להיער  

 וראשית, לבצע גם תכנון לשיוך הקרקע שעליו עומד הבית.

בקיבוץ, לחלוקה פרטנית   שיוך קרקע דרש את שנוי חלקת המגורים הכללית של כלל בתי המגורים

מגורים ספציפית.   חלקת –לכל בית ובית , באופן שיגדיר לכל בית   

לסיכום – שיוך בית לחבר פירושו גם שיוך פיסת קרקע שעליה עומד הבית.  הקיבוץ החליט ברב  

 קולות על שיוך דירות בשנת  2001 . 

קרקע ספציפית לכל בית   היא התוצאה של דרישת ההגדרה לחלקת  –הפרצלציה   –תכנית החלוקה 

 ובית. 

 

 

 2. תכנית אב לכפר-מנחם: 



והביא לכל החשיבה והמהלך בקיבוץ   ,  מי שדחףתכנית אב -לתכנית החלוקה לכפר מנחם קדמה -

ה.  'היה איצל  

ובמשרד התכנון של הקיבוצים דאז א.ב.תכנון   עמירם דרמןבתכנית האב נעזרנו בעיקר במתכנן 

. גבי גרזוןוהאדריכל   

בכל הקשור ביעוד הקרקע, או   תכנית האב ניסתה לסדר את המחשבות ואת הצרכים העתידיים,

לצורך קיים ועתידי ביישוב. היכן למקם דרכים חדשות,   התאמת גודל ומיקום שטחים בהתאם

 שכונות חדשות, 

 אזור פתוח "ירוק" , אזור ציבורי, או אזורי תעשיה ועסקים.

את בסיס הנתונים לכל   , סיימנו עם הכנת תכנית האב והיא שיצרה 2002כבר בשלהי שנת  

 התכנונים בהמשך.

 

 3. תכנית הפרצלציה: 

, אשר נקבעה  מעת החלת חוק  חלקת מגורים אחת גדולהתכנית המגורים הכללית בקיבוץ כללה 

התכנון והבניה ונערכה בפועל בסוף שנות השבעים לכפר מנחם . התב'ע )תכנית בניין עיר( שלנו  

,הוחלפה   1979משנת   

מחלקת את החלקה    , ובמהותה  2008תכנית החלוקה )פרצלציה(שקיבלה תוקף בשנת  עם 

כל חלקה עם המידות והגבולות המדויקים, ואשר    חלקות למגורים.  219 –הגדולה שהייתה , ל 

 נתחמת ע"י שטח מדוד אחר 

דרך,שטח ציבורי וכו'.  –כגון   

)מספר(, אשר מאפשרת   ( כל פיסת קרקע מדודה וקיבלה זהות עצמאית2056 –בתכנית זו )מספרה 

 את הגדרת שייכותה בנפרד מכלל השטחים. 

לשמור על אחידות   בכפר מנחם, ניסינו לתת את מירב השטח שניתן, לכל בית אב/חבר ועם זאת

 בגודל החלקות למגורים.  

  .  בגלל אילוצי מ"ר לחלקה למגורים לבית אב 400קיבלנו ממוצע של   לאחר שבחנו מספר חלופות

חלקה בצורות משונות   המצב הפיזי הקיים ואופן העמדת הבתים וצפיפותם, הגענו לפעמים לגבול

קו מגרש שאינו ניצב לחזית הבית או שאינו   למשל  –ולא תמיד קיבלנו את צורת החלקה המיטבית 

 מקביל וכו'. 

חבר/בית אב.  יחד עם זאת קיבלנו אחידות טובה בשטחי החלקות וזכויות בניה זהות לכל  

של כל חבר.  עד למגרשו גישת כלי רכבאחד הנושאים היותר שנויים במחלוקת היה נושא   

ויצירת מגרשי חניה בפריפריה,    חלקנו סבר שצריך ללכת ל"אשכולות" חניה מחוץ לגושי מגורים,

מגרש תגיע דרך/שביל לרכב.  חלק מצוות ההגוי חשב אחרת ודרש, שלכל  

. כמובן שלדבר זה יש  בגישת רכב עד לכל בית וביתבסופו של תהליך , הוכרע הקו לטובת הדוגלים 

 משמעות מרכזית על אופי השטח לעתיד.

המרחק של שביל    כתוצאה מהחלטה זו, יש בתכנית שבילי רכב רבים העוברים בין הבתים, לעתים

 כזה מגיע  

למצב שהכרנו בקיבוץ הישן/השיתופי.  מטר בלבד מקיר בניין, הדבר אינו דומה כלל 5ל   

 

 4. תכנון תשתיות חדשות 



ראשית התיישנות תשתיות קיימות אשר    -הסדרת תשתיות מחדש בישוב חשובה מכמה סיבות 

שנה.  100לא נבנו להחזיק   

 התכנון לוקח בחשבון: 

הסדרת שבילים    מערכות שליטה ובקרה מתקדמות, חידוש טכנולוגיות להעברת חשמל ותקשורת,

ודרכים מחדש , עם השנוי התפיסתי בשימוש ברכב פרטי,ע"י החברים והסדרת חנייה פרטית  

 וציבורית, 

הפרדה בין תשתיות –והגורם המהותי שברעיון שיוך בתים ומגרשים   

למגרשים תהיינה    , כך שנקבל במגרש עצמו תשתיות פרטיות ומחוץציבור לתשתיות פרטיות

על הפרט או על הכלל בהתאם.  תשתיות ציבוריות. תחזוקת התשתיות לעתיד תתחלק  

 תכנית התשתיות עסקה רבות בפרטים, ברוח ובאילוצי תכנית החלוקה.  

שהינם קטנים מדי לדרך דו   בהרבה מקרים נוצרה אפשרות רק לדרך חד כיוונית בגלל מרחקים

מתכנית החלוקה והגענו בה למקומות "לא טובים" לא   סטרית. תכנית התשתיות מאד הושפעה

 פעם, יתכן שאילו 

יותר קל בתכנון    היינו חושבים יותר על מרווחים ומעברים בין החלקות בתכנית החלוקה, היה

 התשתיות החדשות.  

המופיע כגבול חלקת   , קו זהקו ברור בין פרטי לציבורי תכנית החלוקה שמהמהבחינה הפיזית 

איננו קיים במרחב הקיבוצי הישן/הקיבוץ   מגורים, או בשפה המקצועית "קו מגרש", למעשה

שנוי מהותי גם פיזית )במידה שנגדיר אותו כגורם פיזי בשטח(   השיתופי ולכן עצם התהוותו מהווה

 ובעיקר מנטלית. 

אנו לא יספיקו לו.   יישום וביצוע תשתיות חדשות הינו תהליך ארוך ובעיקר יקר מאד, ומקורותינו   

לא נצליח "לספק את הסחורה".  נזדקק מאד לעזרת גורמי הממשל והמועצה, בלעדיהם  

מסוימת בקיבוץ ולפתח   בגלל הבלגן והתהליך המורכב שבחידוש  תשתיות, נכון יהיה לקחת גזרה

 אותה תחילה ולא לעבוד על כל הקיבוץ במקביל. 

תהיה אמירה, שבאותם   אם ניתן נתחיל ממקום שבו נרתום לכך גם מגרשים ריקים מפורצלים, זו

 מגרשים יש בכוונתנו למלא במשתכנים/חברים חדשים . 

 

 אופי המרחב בקיבוץ המפורצל

השאלה היא איזה מרחב אנו רוצים לראות בסביבת המגורים שלנו, האם טוב לנו בית מוקף גדר,  

או שאנו חשים טוב יותר, עם המרחב   או חומה, כדי להשיג מכסימום פרטיות והתבדלות מהסובב,

 הלא מוגדר העמום יותר, בין פרטי לציבורי.

האם חומה  פרטי לציבורי,  מה יהיה אופי הגבול שביןוהשאלה הראשונה  שצריך לענות עליה היא 

 בנויה, ואולי רק גדר חיה בלבד.

גדרות או תחום פרטי   בעודי הולך ממרכז הקיבוץ לכוון הספריה, אני חש את המרחב הפתוח, בלי

יש דשא מרכזי בלי גבול חלקה פיזי ביני   מוגדר, ואני אוהב את זה. אותו דבר בסביבת השכונה שלי 

לראות זאת גם בשאר הקיבוץ.  לבין השכנים. כך אני הייתי רוצה  

את קו מגרשו,   אלא שתוכנית החלוקה מאפשרת למי מהדיירים לקבל החלטה אחרת ולאטום

המרחב הפתוח, מה שהיה כל כך   כמאין קרום בלתי חדיר...ולהביא לסיום את כל התחושה של

 מיוחד ב"אדריכלות הקיבוצית".

 



 

 תנועה רכובה :

משפחה יש רכב אחד   עם כניסתנו לתהליך ההפרטה, החל מספר כלי הרכב עולה וכיום כמעט בכל

 או יותר. 

די פתאומי בדרכים ובשבילים בקיבוץ.  לא נערכנו בעוד מועד לכמות כזו גדולה באופן    

ימצא כלי רכב שינצל זאת...וכמובן שנוצרו בעיות בטיחות   כל מדרכה שאפשר לעבור בה בסוף

ילדים וזקנים.   הולכי רגל, עגלות   

מתוכננת ומוסדרת, אשר תפריד  בכפיית מערכת תנועהאין מנוס מלתקוף את המצב שנוצר 

 ותזהה את מוקדי הבעיות ותטפל בהן.

בתכנית תשתיות קיימת המערכת "התחתונה" הכוללת את כל המרכיבים התת- קרקעיים, ביוב,  

מים, חשמל, תקשורת, וישנה המערכת ה"עליונה " הכוללת כבישים, חנייה, מסלעות, תאורות  

 ושטחים ירוקים וכו'. 

 יישום המערכת העליונה,  בוער לנו מאד ויש לקדם את הדבר.

מאידך, אם נטפל רק במערכת   בעיקר הסדרת תנועת כלי רכב, מיקום חנייה ותאורות רחוב,

נלך עד הסוף עם התפיסה של השיוך וההפרטה, אשר   לא  –העליונה בלי לטפל במערכת התחתונה 

 דורשים הפרדה בין 

מותרים   מאפשרים בניה פרטית בתחום קווי בנייןהפרטי לציבורי ובעיקר   

וללא הקשר   מערכות תשתית ישנות, שכיום עוברות בתוך המגרשיםובלי להיתקל ולהסתבך ב 

 לתכנית הפרצלציה. 

דשאים של היום, בין   אם נשים לב לתכנית התשתיות החדשה , נגלה מעברים לכלי רכב באמצע 

בתי השיכונים, מה שיאפשר לכל אחד להגיע אל ביתו עם רכב. כיום כאשר חלקנו נוהגים ברכב  

מזמן לא חסים על הדשאים )זוכרים את השלטים של קלאוס   דרך "כל מעבר אפשרי" וכמובן

דרכים   לא לעלות"...( נוצרה מציאות בלתי נסבלת המחייבת להיכנס לביצוע של –"דשא מושקה 

אזור המגורים, כפי שהיה בעבר.   וחניות, אין ספק שהדבר יפגע באיכות המרחב הבטוח והשקט של

  

 מאידך, יהיה נח למי שכבר רגילים להגיע עם רכבם עד "דלת הבית". 

 הדבר בעיקר יתרום לסדר, הגדרה מתאימה לאזורי גינון מול דרכים וחניות ולבטיחות.

)שהחלטנו   להפרטות כצעד מקדיםבדיעבד אילו יכולנו לבצע תשתיות חדשות לכבישים וחניה 

(, היו פני הדברים שונים כיום מאד. 2006עליהן בשנת    

 ...הרכבת כבר עזבה את התחנה. 

 

 

 המרחב הציבורי 

אנחנו בפיגור זמן יקר עם חידוש והסדרת חנייה ודרכים, לכן "המהומה הרבה והבלגן", שאנו  

 חשים ב "מרחב הציבורי" שלנו. 

עיוורים מכדי לראות   הרכבת נוסעת... יש לה בעצם הגדרה ברורה לאן להגיע, אלא שאנו רובנו

שלה עשויה  להכאיב לנו במובן של    ולהבין את התהליך העתידי המצפה לנו, וכל התקדמות

זה יביא להשלטת סדר חדש, ולא יתן לבלגן המרחבי לנהל   "המרחב הציבור" ההיסטורי.  מאידך,

 את חיינו. 



וזה למרות שיוך דירות.  כל   מערכת היחסים שבין חבר לחבר דורשת )כמו תמיד( התחשבות והבנה 

להיות עשייה חד צדדית של דייר בלי התחשבות   זמן שתשתיות עליונות לא חודשו , לא יכולה

שקיים ומשמש את השכנים העובר בשטח מגרשו.  במעבר הולכי רגל או שביל  

בניה מעל תשתיות   אני בעד שנכבד את רצונות החבר להרחיב את ביתו לכשירצה בכך ועם זאת 

התשתיות שמכיר ויודע מה מתוכנן בעתיד   קיימות, בעיקר ביוב, מחייבת תאום ותכנון עם צוות

 להתבצע. 

ולא אני ואפסי עוד.  –התחשבות   –מילת המפתח   

 

 

5.לסיכום: תכנית החלוקה הפרצלציה ביחד עם תהליך ההפרטה שעברנו, הביאו אותנו "לאחר  

לכל תנועת הרכבית והעדר תקנון בניה   את הרכבת".  הפספוס שבביצוע מענה הולם בעוד מועד

 מוסכם הם בעוכרינו. 

הישנה, שעליה אנו   דרושה התחשבות וסובלנות מצד החברים כדי לחיות בשלום עם המערכת

מקורות תשתיות חדשות, לקבוע את  עדיין נשענים ומאידך עלינו לקבל החלטות ברורות לקידום

, שבה  ולהסכים על הגזרהשייקח וינהל את המהלך המורכב הזה   האדם המתאיםאת  המימון

 נבצע את התחלת יישומן של התכניות למען העתיד. 

 

 

 

. ארנון לפידות  

 

 

 

 דווח מצוות לדיון ערכי 

, כי  הייתהכאשר התחושה   2010על תקציב קהילה ,  רביםהצוות לדיון ערכי הוקם לאחר דיונים 

לאחר מספר שנים מאז החלטה על התנהלות מודל רשת הביטחון וביצוע הליך שיוך הדירות, יש  

מקום לבחון ולהתבונן מחדש, על הדרך בה הקיבוץ בוחר להמשיך ולצעוד, תוך הגדרת הערכים  

ועדכון הסדרי החיים לאורם.  חזון,   –המשותפים   

  עמליה  ריקי בן אריה,דני שביל, לילי לזרקביץ, , חמוטל דויטשמן,בצוות שותפים צבי קרן

אורית זלינגר כנציגת הבנים  ו  , מרים קליין, מרדכי קריסטלזלינגר , חליגרבר, שלומי  .גולדברג

שאינם חברי קיבוץ. הצוות הוקם והחל לעבוד לפני מספר חודשים. כפי שפורסם בעבר הצוות   

 בחר את אהרון ארז, מנכ"ל חברת "אבני דרך", כיועץ המלווה את הצוות.  

 

 המטרות שהוצבו לצוות על ידי שיחת הקיבוץ היו:  

 לגבי הערכים הבסיסים של החיים המשותפים.   ברור עמדות חברי הקיבוץ  .1



מבוססים חיי הקהילה הקיבוצית בכפר יהיו   םהסכמות לגבי ערכי היסוד עליההגעה ל  .2

 מנחם בהמשך הדרך. 

 . הסכמות שנוצרוהנגזרים  מן ההבניית הסדרי החיים   .3

 

לקיבוץ כפר מנחם ועיצב את ההגדרה הבאה:   הגדיר חזון הצוות    

 

ישוב, עם תפקוד קהילתי איכותי, המשמר מסורות שהתפתחו בשנות הקיום הרבות של כפר  

שומרת על רצף דמוגרפי ארוך טווח. המנחם, אשר יש בו ישות ייחודית )קיבוץ(, רב דורית,   

הייחודיות של הקיבוץ )אגש"ח( תבוא לידי ביטוי בתחומים בהם חשוב לחברי הקיבוץ לשמור על  

 ערכים משלהם במסגרת היישובית הכוללת:  

 ערבות הדדית. •

 דאגה לרמת חיים ראויה לכלל החברים.  •

 רב דורית בקיבוץ.  קיבוצית  מחויבות להמשכיות חברה •

 שמירה על מחויבות כלפי חברים במצבי מצוקה.  •

 .מחויבות לסיעוד •

ותהליכים שונים לגביהם הוחלט בעבר, לבחון  נהלים בשאיפה להגיע למטרות סוכם לבחון מחדש  

מידת התאמתם למציאות הנוכחית, לבחון את הדרך הנכונה להשיג את היעדים והמטרות לשמם  

התקבלו ההחלטות בעבר, להציע החלטות ותהליכים חדשים וכל זאת, תוך שמירה על ערכים  

. כפי שהוגדרו כאן –היסוד   

בהמשך להצבת הערכים כמצפן, הוגדרו העקרונות המנחים שלאורם  מציע הצוות לבנות ולעדכן  

 את הסדרי החיים.  

  

 

הם: והערכים הטמונים בו  העקרונות למימוש החזון    
 

 . הבטחת רמת חיים נאותה לכלל חברי הקיבוץ •

 . או מצוקה\שמירה על ערבות הדדית על ידי דאגה לחבר המצוי בקושי ו •

על מנת  ,בתחומי חיים שונים )בריאות, סיעוד, חינוך( לחברים יצירת רשתות בטחון  •

קניית השירותים לחבר. עקרון זה מחליף את השיטה  \להבטיח אפשרות שימוש 

 המקובלת היום בסבסוד המוצר עצמו. 

ע"י הגדלת ההכנסה הפנויה והאפשרות לבחור   ,הגדלת אחריות וחופש בחירה לחבר •

 כיצד מעוניין לנהל את משאביו.  

 תשלום ישיר לקניית שירותים ומתן הגנה  לחבר שמתקשה לעמוד בתשלומים אלה.  •



 

: כל האוכלוסיה  עקרונות אלה נבחנו גם מתוך התייחסות לצרכי   

  

 המורגלת  להתנהלות בה הקיבוץ מסבסד את המוצרים עצמם.   ,תיקהוהאוכלוסיה הו .א

תוך תשלום  ,המורגלת בהתנהלות עצמאית  (,כולל חברים חדשים)האוכלוסיה הצעירה   .ב

על מנת   ,להכנסה פנויה הלדוגמא( וזקוק ישיר לשירותים השונים אותן צורכת )חינוך

 לעמוד בתשלומי  בניית הבית ותשלומי ההלוואות. 

  

גם  ,להתייחס בהסתכלות העתידית  לאופן ניהול תחום הערבות ההדדית  ,אנו רואים לנכון

 לדור הוותיק וגם לדור הצעיר העומד להיקלט בקיבוץ. 

בחנו מה הערך   ,הרשומים מעלה  עברנו על כל תחום ותחוםוהעקרונות לאחר הגדרת הערכים 

תוך התייחסות למאפייני  , נכון לשמרו   ואותו אנו רוצים לשמר בכל תחום  ובחנו את האופן ב

 האוכלוסיות השונות. 

 לדוגמא: 

תוך השארת   , כי כל חבר מקבל את הטיפול הרפואי הנזקק לו ,. העקרון: לוודאצריכת תרופות . 1

כאשר  ,רמת חיים נאותה. הפתרון המוצע: תשלום ישיר במחיר מלא על המוצרים הרפואיים 

היתרה  תסובסד  ,₪  100תהיה מעל על מוצרים ושירותים רפואיים ההוצאה החודשית  במידה ש

הצורך   ,אדם בריא ,₪ לחבר. מאידך 1200שנתית  מעל צור הוצאה ל על מנת לא  , על ידי הקיבוץ 

או יותר כסבסוד מהקהילה.   ,₪ ₪20 לחודש לא יוחזרו לו  40 - תרופות ב  

. העקרון: לוודא כי כל חבר יכול לחנך את ילדיו במערכת  תשלום עבור מסגרות חינוכיות. 2

היישובית. הפתרון המוצע: ההורים ישלמו את עלות המסגרת החינוכית באופן מלא ללא סבסוד  

הקהילה. עם זאת, יועלה סכום רשת הביטחון של המשפחה בגובה התשלום למסגרות החינוכיות.  

מחד, הדבר ימנע החזר עבור תשלום למסגרת חינוכית, עבור משפחות שאינן זקוקות לסיוע זה  

ומאידך, משפחה המחנכת בו זמנית מספר ילדים בגיל הרך ונזקקת לעזרה תקבל סיוע. להבהרה  

 נציין כי מס איזון נגבה מעל סכום רשת הביטחון.  

 

 אנו מזמינים אתכם למפגשי הסבר, ודיון בעבודת הצוות. 

.  כולם מוזמנים.20:00בשעה  28.8.11המפגש הראשון יתקיים ביום א    

  

 הצוות לדיון ערכי.  

 

 

 

 

 

    דווח  מצוות  צמיחה דמוגרפית

האחד תכנוני פיזי עליו מופקדת   ,תהליך בניית שכונת הבנים מורכב משני תהליכים מרכזיים

עליו מופקד צוות צמ"ד. התהליך    ,מנהלת צמ"ד והשני התהליך החברתי של קליטת הבנים



בו יש להתייחס   ,החברתי מתייחס  הן לתהליכי המיון עליהם הוחלט והן לתהליך הקליטה בקיבוץ

 הן לצד הקולט והן לצד הנקלט. 

 בעדכון תהיה התייחסות לשני תהליכים אלה, הפיזי והחברתי.  

 

 אתחיל מעדכון בנושא הפיזי ואעבור לנושאים החברתיים:

 . )לא כולל ביוב,בשכונה המיועדת ליד הבוסטר  הסתיים שלב התכנון הפיזי של הקרקע .א

 .  חשמל ותקשורת (

ה שישי  לבנים.  הוסבר הו   הוצגה  12.8.11-ביום  לגבי ה התוכנית    וצגו ההצעות התכנוניות 

  , לנושאים אלה משמעויות פרקטיות  חשמל וכו. אשפה, -פחי  חניות,  נושאים שונים ביניהם 

 אך גם כאלה הנוגעות לצביון השכונה.  

משותפת של הבנים   ודהיעשו בעבי ים י שהמהלכים התכנונ,אנו רואים חשיבות רבה

  המורכב מנציגי  ,יעסוק צוות משותף ,בשלב הבא, בו ייבחר אדריכל השכונה המנהלת.ו

 בנושא זה.   יחד עם ארנון ואבי   הבנים

 

       על מנת להתקדם בתהליכי אישור השכונה נדרש שינוי לתב"ע )תכנון בינוי ערים(.    ב.       

    לאחר  יובא לאישור של הנהלות הקיבוץ.החדש והסתיים תכנון התב"ע בימים אלה 

 המחוזית.   לוועדה מכן  הוא יוגש 

 

     הינו קליטה לבתים קיימים )בתי יורשים(. אנו   ,מסלול נוסף של קליטה ,הנבדק כעת   ג.

    לאור ההחלטות על שיוך   ,נמצאים בשלב של בדיקה כיצד ניתן לקדם נושא זה      

 הדירות.       

 

כיוםי .ד רצונ   ,משפחות   26של    קבוצה  ש  את  את   ןשהביעו  ולבנות  לחברות  להתקבל 

החלטות הקיבוץ התייחסו לקדימות לבנים ראשונים ומשפחות   .בשכונת הבנים  ןבית

 מהן נרשם יותר מילד אחד יצטרכו להגדיר מיהו הבן הראשון במשפחה.  

 

הראשונ  .ה ההרשמה  שלב  הקליטה. לאחר  בתהליך  להתחיל  שנרשמו   הבנים  על  ית  

השאלון    אלינו  להעביראמורות  משפחות   ה לגשתאת  הנלווים,  למכון    והמסמכים 

ולה ציאבחון  צוות הקליטה.    עם  עם פגש  הראיונות  לשלב  הוא  אף  נערך  צמ"ד  וות 

 המשפחות. 

 

 ב יעלה נושא זה .  בזמן הקרו.  בדיונים עם הבנים הועלו בקשותיהם להקלות שונות.  ו

     על מנת לשתף חברים נוספים בחשיבה   ,לקיים  חוגי דיון בכוונתנווהנושא רגיש וטעון      

 לפני המזכירות להחלטה.  תובאנה סופו של התהליך ההצעות בנושא. ב     

  

     רואה הצוות לטים והן עבור הנקלטים ו הן עבור הק ,. תהליך הקליטה הינו תהליך מורכבז

     פגישה במועדון  תיערך 19:00בשעה  6.9.11את תפקידו להתייחס לאתגר ההדדי. ביום ג'    

     המיועדת לחברי הקיבוץ בנושא הקיבוץ כקולט. המרצה הגר קניאל, הינה בעלת ניסיון     

 . רב בתחום ומלווה קיבוצים רבים בתהליכי קליטה. ההרצאה מומלצת בחום   



 

וצופן                    אך כולנו נחושים להתקדם ולראות את   , לא מעטים  קשייםו  לבטיםהתהליך מורכב 

 מנחם. -את ביתם בכפר הבנים בונים          

 

 בשם הצוות, רינה קרן 

 

 הרצאה בנושא :

 . היבטים רגשיים בדרך לקליטה והסתגלות

 ההרצאה עוסקת בתהליך שעובר הפרט ועוברת הקהילה במהלך שנה 

 עד שנתיים ראשונות של קליטה. 

ההרצאה נוגעת בשלבים השונים שעוברים על הפרט והמשפחה הנקלטת ובמקביל  

 על הקהילה הקולטת, 

 תוך המעבר והשינוי שמזמנת קליטה וצמיחה. 

בנוסף נותנת ההרצאה כלים מעשיים להתמודדות קהילתית נכונה,עם תהליכי  

 קליטה.זאת מתוך הבנה והקשבה לתהליכים הרגשיים  

 נקלטים. -אשר עוברים על כל השותפים לתהליך: קולטים

 

 המרצה:הגר קוניאל. 

 גולן.-תושבת קיבוץ מרום

 סוציאלית,מתמחה בפסיכותרפיה. -עובדת 

הובילה ביחד עם שותפים,קליטה של כחמישים משפחות  -במסגרת העיסוק בקיבוץ

 להרחבה בישוב. 

 כיום מרכזת ועדת קבלה יישובית.

 ליווי ישובים קולטים בגולן. -במסגרת עבודה במועצה 

 ההרצאה נכתבה תוך התבוננות אישית ומקצועית ובעיקר תוך למידה מהשטח. 

היא מחדשת בכך ,שהיא בוחרת לשים את הדגש על מצבים ותחושות המוכרים  

 לכולנו ועד כה פחות מדוברים בתוך העשייה הגדולה 

 והמבורכת של הקליטה. 

 

 מידע ועדכון מפעילות הצוות לבחינת המבנה ארגוני 

במהלך החודשים האחרונים, עוסק הצוות בצורה אינטנסיבית ופועל במטרה לקדם את             

הנושא.בתהליך העבודה, בחן הצוות מודלים שונים ושמע את עמדותיהם של מספר יועצים, כדי  

מודל שגובש על ידי  הללמוד ולהכיר מודלים שונים במטרה לגבש מבנה אופטימאלי  לקיבוץ . 

הצוות  מתייחס לגופי המנהל וכולל בין השאר הגדרות תפקיד, הרכבי הנהלות ו מפורטים  



כוונת הצוות להציג את המודל שגובש, במהלך חודש ספטמבר,  בלהנהלה הכלכלית ולמזכירות. 

לדיון במזכירות ובהנהלה משקית. לאחר עיבוד נוסף, בצוות, בעקבות הערות והשגות שיועלו  

 בהנהלות, תובא ההצעה לדיון ואישור בשיחת הקיבוץ.  )בשאיפה במהלך אוקטובר(. 

 חברי הצוות: אוכמה )רכזת(, מאיר, שלומי שקד, אפרת פרנקל, חמוטל ותמיר,              

 רשמה: אוכמה                                                                                                             

 

 

 

 

 אושרו שלושת התקנונים של שיוך ההון.  11-12/8/11 -בהצבעה בקלפי ב

אושר להתאים את מדרג השימושים של הרווח הראוי לחלוקה ע"י הגדלת   -

כל אחד   –הסכומים המיועדים למימון יעד פנסיוני חדש. והשקעה בתשתיות 

 מהסכום הראוי לחלוקה.  15% -מהם ל

 אושר נוסח תקנון עתיד כפר מנחם.  -

 אושר נוסח תקנון כפר מנחם אחזקות.  -

 לא אושרה ההצעה  לתוספת וותק לרווקים בתקנון השיוך.  -

 

    

 

 : משולחן העורכת 

 . מנחם יופיע ערב ראש השנה הבא של בקבוץ כפר ןהגיליו

חברים מוזמנים להתייחס לסוגית החיים המשותפים בקהילה מרובת  

 אינטרסים 

 

 

 

 

 חשיפת הסליק של הארכיון 

הסליק שעל קיומו והיכן הוא    19.7.11  –מתחת לרצפת הארכיון נחשף ביום שלישי  האחרון  ה  

צריך להיות סיפרה  רחלה ברוידא ז"ל בסודי סודות לילדיה ולצבילי וגם חיים מילר אישר את  

מטר אורך רוחב וגובה, עם פתח    3.5הסיפור. החדר שנחשף  הוא חדר מרובע בגודל של בערך  



ס"מ. פתח הכניסה לסליק נמצא     70 -כניסה עליון קטן מרובע שעליו יש מכסה מברזל יצוק של  כ 

 .ןמטר מתחת לרצפת הארכיון בפינה הדרום מזרחית של הבניי   1 –כ 

למזלנו מיקום הסליק אליו סיפרו רחלה וחיים היה מדויק ולכן בחפירה הראשונה מצאנו את  

 פיתחו.  

 
 
 

 סיפורו של הסליק שלא הוסלק. 
 

של המאה הקודמת  חדר תת קרקעי שאמור היה   46 -ל 42מתחת לרצפת הארכיון נבנה בין השנים 

 להסליק בתוכו נשק ותחמושת. 

בכפר מנחם, מכל מיני סיבות  )סודיות( הסליקים של הנשק היו כולם מחוץ לקיבוץ, בשדות  

 הקרובים למשק. רק חברים בודדים ידעו את מיקומם. 

 מסיבה זו אולי הסליק הזה לא הוסלק.   

 
על הסליק כמרתף לבית הילדים )קבוצת אילה( ,   46הארכיון, שנבנה אחרי שנת   -באולם עצמו 

 אוכסנה בזמן מלחמת השחרור , התחמושת , בעיקר כדורים של הקיבוץ. 

 
מקום זה שימש את ילדי הקיבוץ שהתגנבו לשם מבעד החלונות הצרים , וגנבו כדורים , שמהם   

 הוצאו אבק השריפה או המקרונים . 

באחת הזחילות פנימה נתפסו שני ילדים )דן סטניצקי ואהרון ברוידא( ע"י חיים מילר. כל 

 הכדורים שהיו בידי ילדי הכיתה )עופר( והוסתרו במקומות שונים , נאספו והוחזרו לחיים מילר. 

 
 אחרי תקופה מאוד קצרה פונה המקום והפך למתפרה ואחר כך לארכיון . 

אנשים בודדים ידעו את מקומו המדויק של הפתח , ועוד פחות אנשים ידעו שמעולם לא הוסלק בו  

 נשק .

 

 

 שלמה ברוידא 

 
 אוכמה מוסרת שכרגע אין אפשרות לבקר בסליק. 

 תפורסם הודעה על פתיחת המקום למבקרים.  הסדרי בטיחות ותאורה   לאחר שייעשו

                 
 
  
 ת ו ד ה   
 
,  החלה במהלך  להחלפת המזגנים  בחדרי  28ועדת בנים המטפלת בענייני הבנים שלנו עד גיל  

 הצעירים! 



ורצינו להודות לקהילה על  –שהותקנו בהצלחה  –מזגנים  10השנה פנינו לקהילה לרכוש 

 ההשקעה !  

 אנו תקווה שבשנה הבאה נוכל להמשיך מהלך זה להחליף את שאר המזגנים ,  

 ולשדרג את החדרים. 

חשוב לנו להבהיר שהשקעות מתקציב הקהילה נעשו ונעשות בחדרי הצעירים "בכיכר", השייכים  

בשנים הקרובות ברשות הקהילה ולשימושה ,לאחר דיון הגענו להחלטה   ולקהילה ואשר יישאר 

 שאין היגיון להשקיע בדירות שאין לנו "ביטחון בעתידן" ! שיהיה קיץ נעים לכולנו . 

 אבנת   :  בשם הועדה                                                                      

 מתוך הזעקה נולדה לנו פנינת נוף 

כול הדשא הגדול הפוך  -כשהתגלה לעיני  - זמן רב אזכור את אותו יום שבו פרצה הסערה 

על הפוך:  באמצע התרוממה פירמידה ענקית של אדמה ואבנים, סלעי ענק מפוזרים בכל השטח,  

שיחים עקורים שוכבים על גבם ושורשיהם כלפי מעלה ובמקומם פעורים בורות שחורים 

הסטודנט הצ'כי שניצב לבדו   יאן,ומאיימים. נירה אפילו ניסתה למלא את תפקידו ההיסטורי של 

מול הטנקים הרוסיים בכניסתם לכבוש את פראג: נשכבה לפני הטרקטור על מנת לעצור את 

וכולנו רצנו לחתום עליו כדי   –"מלאכת ההרס" שלו, ומייד לאחר מכן הפיצה דף מחאה חריף 

 "להעביר את רוע הגזירה".

שתי שיחות קיבוץ התקיימו כתגובה מיידית ובה פרצה המחאה הגדולה, שביקשה להגן   

על שלמותם של זכרונות ילדות ובגרות, מה גם שהדשא הגדול אינו רק אתר למשחקי פעוטים אלא  

מקודש לקיום חגי הקיץ )כלומר כולם מלבד חנוכה(, ומי יעז לנגוע בו  ולו כזית?  -גם מקום כמעט 

הלב רחב להיווכח בנאמנות בני הקיבוץ לחוויות העבר ובדאגתם הכנה   –ותוך הכעסים והצעקות 

 לשימור המקום. 

אז נכון, קודם כל התנצלו המתכננים על שתוכניתם לא הופצה מראש, אך גם אמרו: זו   

לחדש את כל    -שנתיים  -עדיין רק טעימה ראשונה: כבר מוכנה לנו תוכנית שתגיע לביצוע בעוד שנה

ואז כל שטח ה"מחנה" שלנו כך ייראה, לא כמו אזור מגורים שלוו אלא    -תשתיות הקיבוץ 

כשיחזור של מהפיכת סדום ועמורה. מה שיקום כאן הוא בסך הכול מגרש חניה קטן שיקל על  

 התעבורה ויגביר את בטיחות הילדים שמובאים הנה בכל בוקר ומוחזרים לביתם אחר הצהריים. 

הדיון התארך, הקולות לא נרגעו כל כך מהר, אך בסופה של האסיפה השניה התקבלה  

התוכנית בהצבעת רוב. אולם רק כעבור שבועיים, עם סיום המיבצע, שקטו הרוחות כי התגלה לנו  

פנינת נוף    -מראה מרהיב חדש: הדשא לא נפגע כלל ואילו לידו קמה פינה נחמדה, חביבה, צנועה   

של ממש נוספה לכפר מנחם. ועוד לא אמרתי שבחו של השביל להולכי רגל, מרוצף, נעים, מחבר  

 את הקצוות.  

         אז הגיעה העת להביע תודה, הערכה והשבח לחברי ועדת התכנון והבינוי !

 

 . יואל דרום

לשמעון, למרים ואיליה, לנעמי ויונתן וכל המשפחה ברכות  

 חמות לחיי הנישואין.

 



למתן פטיש, שהתגייס לצה"ל איחולי דרך צלחה ובהצלחה ושוב 

 הביתה בשלום  

 

 ל איחולי דרך צלחה ובהצלחה! "לשיר סביר שהתגייסה לצה

 
 

 ספר חיי אילנה 
 

כל אחד מאיתנו, ה"ותיקים", מונה את השומר הצעיר כגורם עיקרי שהביא   

להחלטתו לעלות ארצה ולחיות חיי קיבוץ. אבל אצל אילנה אליאב היתה התנועה גורם 

עוד יותר חיוני, עוד יותר מרכזי, בהכרעה זו, כך עולה מתוך האוטוביוגרפיה שהיא כתבה 

. הילדה אילנה בזה לכל המסיבות וההתקשטויות 90-לקראת יום הולדתה ה –לאחרונה 

בנות שהעסיקו את רוב חברותיה, ותנועת השומר הצעיר כבשה אותה  -ומשחקי בנים

כולה, הן בצד הקליל והעממי של שירי ארץ ישראל וריקודיה והן ברצינות  

האינטלקטואלית ששרתה על שיחותיהם ודיוניהם של חברי קבוצתה וגדודה באחד מקיני  

 ניו יורק.

בספר מוקדשים להשומר הצעיר, אשר עיצב את חייה של אילנה  קים גדוליםפר  

וחבריה, ואיפשר לה למלא תפקידים מרכזיים, ביניהם שנות שליחות בדרום אמריקה יחד 

  –עם שלמה, שבא לשם כשליח הקיבוץ הארצי. 

 

נולדה עפרה והצטרפו אליה עלוה, ויוסי. משפחה נרחבת זו מילאה  1948בשנת   

תפקיד יותר ויותר חשוב בחייה של אילנה. את הספר הנאה הקדישה אילנה לילדיה,  

  נכדיה, ונינונתיה באהבה רבה.

במלאת לה תשעים שנים בימים אלה, נשלח לאילנה ברכת נאמנה   

 ואיחולי בריאות טובה !

 נצרף גם ברכה חמה לדינה כרמון, המצטרפת גם היא למועדון התשעים 

                באיחולי בריאות טובה ונחת.    

    יואל דרום (  –) התרשם ורשם 

 יוסי שרון יצא לפנסיה וסיים עבודתו ב"תחזוקה" של כפר מנחם. 

 תודה ליוסי ואיחולים לפרישה מוצלחת  

דור סעידי מחליף אותו באותה מתכונת אפשר להשיג אותו  

.  0527271238בפלאפון   



 לדור בהצלחה!. 
 

  

לילדים ולמורים המתחילים את שנת הלימודים שנה פוריה  

 ,מרחיבת אופקים ומהנה ובהצלחה! 
 

 

רבור השחור בההסרט  . יוקרן במועדון24.8 -ב  

20.30-לת הקרנה ב יתח 20.00 -התכנסות ב   

 כולם מוזמנים!

 צוות אצלנו בחצר

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

                                              צילה ברגר  
 

 
 עם איציק והמשפחה כולה

 אנו אבלים

 על מות חברתנו 

ז"ל  צילה ברגר  



בזמן מלחה"ע השנייה יחד עם ילדי טהרן. היא   1943צילה היגיעה ארצה בשנת 

טיפלה בהם והמשיכה לטפל בהם גם בארץ,  לימים נהייתה עובדת סוציאלית,  

 ונהנתה מאד מהנתינה והעזרה לאנשים. 

במקביל הייתה חברת מפ"ם נלהבת וסוציאליסטית בכל נימי נפשה, וכך מסיבות  

 אידיאולוגיות גם היגיעה לקיבוצנו. 

בראשית דרכה בקבוץ עבדה במטבח ובשירותים כשהיא מקפידה על חזותה ועל  

טעמה האסטתי, ולמרות תנאי העבודה הקשים,  היא לא נטתה להילחץ וליפול  

ברוחה ושמרה על חירותה הנפשית ועל רוח טובה ביחסי הצוות בכל מקום שבו  

 עבדה. 

החיידק הפוליטי המשיך לקנן בה והיא יצאה לפעילות במפ"ם בכל רחבי הדרום,  

בפעילותה שלבה את ניסיונה כעובדת סוציאלית ואת הדחף האידאולוגי החזק  

שפיעם בה. במיוחד היה חשוב לה לטפח נשים ואמהות משכבות מצוקה ולהעצים  

 אותן. היא גייסה לצדה עוזרות  וציוד  מכל קיבוצי הדרום. 

במלחמת יום הכיפורים היא שכלה את עמוס בנה, זו הייתה מכה קשה מנשוא, והיא  

 נשאה את זכרו עד ימיה האחרונים. 

למרות יגונה העמוק חזרה צילה לפעילות פוליטית,  היא אהבה את החיים נאחזה  

 בהם בכח ולא ויתרה. 

היא דאגה במסירות לאליהו, שנפילתו של עמוס החלישה אותו נפשית    70-בשנות ה

 ופיזית. 

נפטר אליהו וצילה נותרה לבדה, הבדידות הייתה קשה לה, אך היא   1981בשנת 

ריכזה סביבה חוג מכרים רחב ואירחה אותם בביתה לעיתים קרובות. וגם נזכור את  

הגדולה שהיא הייתה מחוברת אליהם בקשר אינטנסיבי   -בני משפחתה המורחבת

 עמוק וגאה בהם מאד.  

איציק בנה הבכור למד רפואה והגיע לארה"ב להתמחות והיא הייתה גאה מאד  

בהישגיו והעריכה אותו כאדם וכחבר שהיה לה לבר שיח. היא שמרה איתו ועם  

משפחתו על קשר אמיץ ורצוף ונסעה לבקר אותו לעיתים קרובות והם החזירו לה  

ביקורים, ולמרות המרחק, ובמידה מסוימת גם המרחק התרבותי, היא שמרה על  

 קשרים קרובים אתם והייתה מאושרת וגאה בנכדיה. 

היא הקפידה מאד על ההנצחה של עמוס. שנים רבות עלתה לימי זיכרון במקום  

נפילתו בגולן,  שמרה על קשר עם חברים ששרתו איתו בצבא  ועם חבריו לקבוצה  

בכפר מנחם וקיימה אזכרות שנתיות בביתה עם כל משפחתה המורחבת וחבריו של  

 עמוס.  

כאשר לא יכלה לשאת יותר את בדידותה וגם בריאותה התדרדרה, עברה לבית הדר  

בו התגוררה כעשור.  כאן יצרה לעצמה פינה משלה, חדרה היה מעוטר בתמונות  



ובמזכרות רבות שליוו אותה עד יומה האחרון. ומובן שלתמונתו הגדולה של עמוס  

 הייתה שם נוכחות מיוחדת.

 בבית הדר כשכבר נחלש גופך  נתת לעצמך סוף סוף לנוח ולהיות מטופלת נטו. 

המטפלות אהבו אותך ואת אהבת אותן ונקשרו ביניכן יחסים מיוחדים, נתת להן  

 תשומת לב ותשורות והיית אסירת תודה על טיפולן.    

    

 

 צילה ברגר ז"ל 

 
 . ולשכ

 . ילדים קטנים צוחקים, שמחים
 . עצב קיומי

 . אהבה,דאגה לכולם
 געגועים 

 אהבת הארץ 
 . חסר

 . צדק חברתי  ציונות,שלום עם שכננו,
 . טרגדיה משפחתית

 . אהבה ונאמנות לקבוץ כפר מנחם
 . מלחמת יום כפור

 . לשיר בכל רם
 . געגועים

 .לרקוד איתך כל שבת בבוקר טנגו
   "צם, מר "מפ

 צ "נסיעות משותפות לועידות מר
 פוליטיקה 

 .צחוקים
 

 יתי בתימן.." י יתי,פעם הי "פעם ה
 

 יהו געגועים לעמוס ואל 
 .יציק ולנכדיםאגעגועים ל

  .באיציק  אין סופית גאווה
 

 יציק? א  "ראית את
 "את זוכרת את עמוס?" 

 
 
 

 זוכרת  
 את הרגע... זוכרת 

 אוקטובר  1973השומר הצעיר וינה, 
א רשימה  י השליח יוסף כהן  מקר 

 . ללי הקבוץ הארציח ראשונית של שמות  
 אנחנו יושבים צפופים במעגל על הרצפה 

 שמות לא מוכרים 
 פתאום: 

 מוס ברגר, כפר מנחם ע
 ץ כוו ליבי מת

   . אליהו-צילה
 באותו רגע עוד לא ידעתי על ראובן 
 יוסף ידע ולא רצה להשמיע בגללי 

 . טלפון ראובן נפל
 . כפר מנחםלאני טסה  

 
 -  צילה

 
 צמצום

 לאחד  -משני בנים 
 

 צמצום  
 אלמנות ל -מזוגיות

 
 צמצום

 מעבודה סוציאלית, למען האחר 
 להיות פנסיונרית.  

 
 
 

 



 מואר   ,מבית גדול,יפה
 . ראשית לדיור מוגן -

 התעקשתי לעביר את המיטה, 
 את הרהיטים האהובים 
 ,ומקרר קטן   לממתקים

 שיהיה לחלק, לתת,לתת תמיד.. 
 

עד שתליתי את אחרון   , עמדתי על סולם
 , הציורים האוריגינלים, האהובים

 , הצלחות מכול העולם נתעד אחרו
 - עד אחרון הצילומים

 , ההורים
 , אליהו
 , עמוס

   ,יציקא
 . הנכדים

 
 ושוב צמצום 

  
 . עוברים לבית הדר

 שוב תמונות  
 דברים קטנים 

 שוב פחות 
 . ושוב עוברים

 
 צמצום  

 
 -  לתמונות משפחה

 , וריםה
 , אליהו
 , עמוס

 , יציקא
 . נכדים

 "זוכרת את עמוס?" 
 יציק?" א ברת עם י"ד

 
 
 

 אני שואלת אותה  ?"צילה את זוכרת"
 " את ואני ,איך רקדנו כל שבוע טנגו"

 . היא צוחקת בכל רם
 

 צמצום  
 

 . למיטה
 

 צמצום  
 

 לגוף כל כך קטן 
 .ובתוכו אישה גיבורה

 
 בערב יום ד' ך אני נפרדת ממ
 יושבת על  ידך 
 שלום לך צילה 

 אני זכרת את עמוס 
 אני זוכרת את אליהו  

 תקופה בקראמיקה  ועבדתי אית 
 אני זוכרת אותך בוכה וצוחקת 

 שרה ורוקדת 
 מחבקת ילדים  

 מחלקת ממתקים 
 . תנוחי בשלום תמיד אזכור אותך

 
 וכן אני רואה את איציק 

 . יציק בכאבךא מחבקת  אותך 
 

 
29.7.2011ז'וזי   

 כפר מנחם 
 
 

 


